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Zápis z jednání Knihovní rady dne 23. března 2016 

Přítomni: prof. Čapek, prof. Bezoušek, Ing. Klápšťová, doc. Kraftová, prof. Kulhánek, 
prof. Lenderová, Mgr. Matušková, prof. Mikulášek, Mgr. Prochásková  
Omluveni: prof. Cempírek, Mgr. Hečková, prof. Menčík, prof. Tichý 

Předseda Knihovní rady, prorektor pro vědu a tvůrčí činnost, prof. Kulhánek přivítal 
účastníky. Protože nebyly vzneseny žádné připomínky k programu, zahájil jednání podle 
programu uvedeného na pozvánce.  

1. Hodnocení činnosti univerzitní knihovny za rok 2015
Výroční zprávu o činnosti UK za rok 2015 měli členové KR předem k dispozici. Vedoucí 
UK krátce zprávu uvedla, upozornila především na podrobné informace o trendech ve 
využívání EIZ s ohledem na jejich cenu. 
Členové KR neměli ke zprávě žádné připomínky. Činnost knihovny byla hodnocena 
pozitivně. Výroční zpráva o činnosti UK za rok 2015 byla schválena a bude zveřejněna na 
adrese https://zamestnanci.upce.cz/knihovna/o-knihovne/dokumenty/vyroc_zpravy.html. 

2. Plán činnosti na rok 2016

2.1. Nákup informačních zdrojů – nové projekty OP VVV

Vzhledem k finanční náročnosti EIZ a ukončení financování některých EIZ ze stávajících 
dotačních programů k 31. 12. 2017 (viz příloha 3. 5. 12. Výroční zprávy o činnosti UK 2015) 
je třeba ve fázi přípravy projektů OP VVV spolupracovat s knihovnou při plánování 
finančních prostředků na elektronické i tištěné zdroje do těchto projektů. 

2.2. Propojení literatury ve STAGu s knihovním katalogem 

Byl představen aktuální stav propojení STAGu s knihovním katalogem, který umožňuje při 
vkládání záznamu povinné či doporučené literatury do popisu předmětu výběr z připojeného 
číselníku. V případě nenalezení záznamu v číselníku je možno použít doplňková vyhledávací 
pole (ISBN, autor) a prohledat přímo ze STAGu knihovní katalog.  

Během roku 2016 bude doplněna další funkcionalita, kdy bude možné přímo ze STAGu 
odeslat knihovně požadavek na doplnění knihovního fondu.  

2.3. Propojení OBD a Digitální knihovny 

Propojení je ve stádiu analýzy, bude řešeno buď vlastními silami nebo nákupem aplikace od 
firmy DERS. Výsledkem bude automatizovaný pravidelný import záznamů a plných textů 
uložených v OBD do Digitální knihovny. 

Vedoucí knihovny dále upozornila, že soubory s plnými texty závěrečných vysokoškolských 
prací, které se podobným typem importu dostávají do Digitální knihovny ze Stagu, jsou 
často do Stagu uloženy jako „nepřístupné“ a jejich texty jsou pak nepřístupné i z Digitální 
knihovny, což je v rozporu se směrnicí č. 9/2012, která připouští znepřístupnění pouze 
v odůvodněných případech doložených vyjádřením děkana. 

2.4. Podpora akademickým pracovníkům s ohledem na povinnost ukládání plných textů do 
OBD (Směrnice č.2/2015) 

https://zamestnanci.upce.cz/knihovna/o-knihovne/dokumenty/knih_rada.html
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Vedoucí knihovny nabídla fakultám realizaci školení v této problematice, především 
s ohledem na verzi dokumentu, která má být do OBD uložena. Zástupci fakult nabídku 
uvítali s tím, že školení by bylo potřebné především pro katedrové správce OBD. Na dotaz 
doc. Kraftové vedoucí knihovny potvrdila, že za zpřístupnění publikovaného výsledku 
v Digitální knihovně v souladu s pravidly vydavatelů odpovídá univerzitní knihovna. 
V diskusi se také hovořilo o povinnosti uložení plného textu bezprostředně po publikování. 
Tato povinnost platí zatím pouze pro publikované výsledky vytvořené v projektech 
financovaných v rámci programu Horizont 2020. U dalších výsledků se doporučuje průběžné 
ukládání bez zbytečného odkladu.  

2.5. Příprava zdrojových dat z oblasti publikovaných výsledků pro hodnocení 
akademických pracovníků, profily akademických pracovníků nad daty Web of Science 

Průběžně probíhá čištění dat v OBD na úrovní číselníků zdrojů, číselník pro typ zdroje 
„časopis“ je již v pořádku, u číselníku typu „sborník“ chybí prověřit, případně opravit cca 
10 % záznamů. Do aplikace HAPPI se přenášejí záznamy ve stavu „přijatý“ a „schválený 
katedrou“. 

Vytvoření profilů akademických pracovníků nad daty Web of Science připravuje firma 
Thomson Reuters. Podkladová data byla knihovnou dodána začátkem ledna. 

2.6. Analýzy z nástroje InCites 

InCites je analytický nástroj, který umožňuje provádět různé typy analýz nad daty Web of 
Science. Jeho výhodou je užití normalizovaných metrik. Nástroj je přístupný ze všech IP 
adres UPa, pro jeho plné využití je třeba si zřídit registraci. Dříve zřízené registrace do Web 
of Science jsou pro InCites platné.  

3. Připomínky a návrhy fakult

Ing. Holá upozornila na potřebu neodkladného řešení otázky majetkových práv UPa 
k zaměstnaneckým dílům určeným k publikování v souvislosti s uzavíráním licenčních smluv 
s vydavateli. Tato oblast není v současné době na UPa právně upravena a autoři uzavíráním 
licenčních smluv předávají vydavatelům majetková práva, která fakticky nemají. Prorektor 
Kulhánek přislíbil intervenci pro urychlené řešení uvedené problematiky na CTTZ. 

4. Různé

4.1. Změna Knihovního řádu od 1. 4. 2016

Vedoucí UK informovala o drobných změnách KR. Jedná se o povolení prodlužování výpůjček 
přes internet pro uživatele z veřejnosti. Prodloužit lze jen titul, který nemá nikdo další 
rezervován. Další změnou je změna ceníku, kdy se za 1 vytištěnou stránku z databáze ČSN online 
stanovuje cena ve výši 5 Kč. V případě vnitřního převodu mezi knihovnou a dalšími útvary UPa 
se cena účtuje bez DPH, tj. 4,80 Kč. Cena za vytištěnou stránku byla navýšena z důvodu zvýšení 
ceny ze strany producenta databáze. 

4.2. Výsledky průzkumu informační gramotnosti studentů v roce 2015 

Ing. Jankovská informovala o výsledcích loni provedeného průzkumu. Výsledky pro jednotlivé 
fakulty jsou k dispozici u Ing. Jankovské na vyžádání. Celková data za UPa budou zpracována do 
přehledu a publikována ve Zpravodaji Univerzity Pardubice. 
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4.3. Změna na pozici vedoucí knihovny 
Prorektor Kulhánek informoval KR o tom, že k 1. 7. bude realizována změna na pozici vedoucí 
knihovny. Mgr. Prochásková odchází z této pozice na vlastní žádost k 30. 6. 2016. V knihovně 
zůstává na zkrácený pracovní úvazek a bude se věnovat především OBD, podpoře pro ukládání 
plných textů a přípravě podkladových dat pro hodnocení.  

Protože nebyly navrženy žádné další body k projednání, prorektor Kulhánek poděkoval 
přítomným za účast a jednání ukončil. 

Zapsala: I. Prochásková         Schválil: prof. Ing. Jiří Kulhánek, Ph.D. 


	1. Hodnocení činnosti univerzitní knihovny za rok 2015
	2. Plán činnosti na rok 2016
	3. Připomínky a návrhy fakult
	4. Různé
	4.1. Změna Knihovního řádu od 1. 4. 2016
	4.2. Výsledky průzkumu informační gramotnosti studentů v roce 2015



